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عمر دولت ســـیزدهم برخلاف دولت های پیش از خود مســـتعجل بود و حتی 
به چهارسال هم نرسید. به همین دلیل هم نتوانست ایده  ها و برنامه هایش را 
در زمینه هـــای مختلـــف آنطور که انتظار می رفت پیاده کند. وزارت فرهنگ و 
ارشـــاد اســـلامی هم از این اتفاق مستثنی نبود و با شهادت رئیس جمهور وارد 
فضای انتخاباتی شد و به نحوی تا پایان عمر و استقرار دولت جدید امور مهم 
و مبتلابه فرهنگی را تحت الشعاع انتخاب رئیس جمهور دولت چهاردهم قرار 
داد. »ســـینما« به عنوان مهم ترین مســـئله جمهوری  اسلامی در گستره وسیعی 
به نام »فرهنگ« شـــناخته می شـــود و هر دولتی به فراخور ســـلیقه ای که از آن 
بهره منـــد بـــوده با آن برخورد کرده اســـت. در دولت ســـیزدهم هـــم با وجود تمام 
اتفاقات ریز و درشـــتی که در این ســـال ها به وقوع پیوســـت نگاه ویژه  و جالبی 
به سینما حکمفرما بود که محمد خزاعی، به عنوان رئیس سازمان سینمایی 
آن را نمایندگـــی می کـــرد؛ جالـــب از ایـــن بابت که مدیریت ســـینما در آن ایام 
یالی  بسیاری از مسائل را با استفاده از معیارهای کمی می سنجید و فروش ر
کران ســـالیانه را به محبوبیت چشـــمگیر محصولات  بـــالای فیلم هـــا در طول ا
ســـینمای ایران و طبیعتا مدیریت حوزه کلان این ســـینما مرتبط می دانست. 
ساخت و افتتاح سالن در اقصی نقاط کشور در دوره مدیریت محمد خزاعی 
رشـــد چشـــمگیری داشـــت ولی از آن طرف تولید فیلم های زیرزمینی و فقدان 
حضـــور ژانرهـــای مختلـــف در جدول فـــروش به یکی از نقاط ســـوال  برانگیز و 

چالشی کارنامه این مدیر تبدیل شد.
 اکنون، رائد فریدزاده با حکمی از طرف سیدعباس صالحی به عنوان ششمین 
رئیس ســـازمان ســـینمایی کشـــور انتخاب شده اســـت و طبعا می باید با حل 
چالش های موجود، سینمای مملکت را به ساحل امن برساند. البته این وظیفه، 
تنها بر شانه رئیس سازمان سینمایی سنگینی نمی کند ولی وی با اتخاذ تدابیر 
مناسب خواهد توانست سینمای کشور را به سمت مرتفع کردن چالش های 
خود سوق دهد و از طرف دیگر با ادامه دادن نکات مثبت کارنامه رئیس سابق 

سازمان سینمایی کارهای خوب گذشته را نادیده نگیرد.
رائد فریدزاده، دانش آموخته رشته ادبیات تطبیقی و فلسفه در دانشگاه های 
تهران، وین و برلین است و با فضای سینمای ما به دلیل پیشینه اش در سازمان 
سینمایی و بنیاد فارابی بیگانه نیست. او در دولت دوازدهم و از سال 1397 
دبیر شورای عالی بین الملل سازمان سینمایی بوده است، پس در همین ابتدا 
می توان از ششمین رئیس سازمان سینمایی این انتظار را داشت که فکری به 
حال حضور جهانی فیلم های ایرانی کند تا علاوه بر استفاده از امکان حضور 
کران بین المللی نیز جدی گرفته  در جشن ها و جشنواره های خارجی مسئله ا
شـــود. فریدزاده، ســـکاندار کشـــتی ای اســـت که با گذر از اتفاقات سال 1401 و 
پاندمـــی کرونـــا به صـــورت کج دار و مریز به راهش ادامه می دهد ولی برای حال 
خوب آن باید دست به یک رنسانس اساسی زد. در ادامه پیشنهادهای خود 
را در ذیل چالش های پیش روی این سازمان مهم فرهنگی ارائه می دهیم و با 

کران بین المللی را مطرح می کنیم.  جزئیات بیشتری مسئله ا

   پروانه ساخت و مسائل پیرامون آن 
گر و مدیران سینمایی باید به یکدیگر اطمینان و اعتماد داشته باشند  سینما
یافت پروانه ســـاخت از یک  و بر این اســـاس کارشـــان را پیش ببرند. پروســـه در
یافت پروانه نمایش از سوی دیگر روند تولید فیلم را وارد فاز فرسایشی  سو و در
می کند و فیلمســـاز را از تکاپوی ســـاخت اثر می اندازد. این حرف ســـیدامیر 
سیدزاده، تهیه کننده آثار سینمایی همچون »مادر قلب اتمی«، »زندگی جای 
... است. وی در مصاحبه ای که در نوزدهم  دیگری است«، »شماره 17 سهیلا« و
دی ماه ســـال 1400 با ایلنا داشـــت در این زمینه گفت: »اکنون پروانه ســـاخت 
یشه اشتباه می دانم. از نظرم باید در ابتدا فیلمساز اثرش  یم و من آن را از ر دار
گر مطابق با سیاســـت های فرهنگی جامعه باشـــد و در ساختار  را تولید کند، ا
درســـت شـــکل گرفته باشـــد، قاعدتا ســـینمادار از این اثر اســـتقبال می کند. 
گر این اثر حرفی برای گفتن نداشته باشد، سینمادار هم آن را از چرخه  حال ا
کران حذف می کند، درنتیجه مخاطبی هم ســـمتش نمی رود. به جای آنکه  ا
در شـــورای پروانه ســـاخت برای سانســـور فیلم ها برنامه ریزی کنیم، بهتر است 
قانونـــی را اعمـــال کنند تا هر فردی که می خواهد در همان چهارچوب اثرش را 
تولید کند. در این شـــرایط دیگر پروانه ســـاخت لازم نیست و می توان مستقیم 

برای پروانه نمایش اقدام کرد.«
سینمای پس از انقلاب ایران، دوره های متعددی را با حضور مدیران مختلف 
ســـینمایی و سلایق متفاوت پشت ســـر گذاشته ولی هیچ گاه از بند نهادهای 
کنترل گر و نظارتی نظیر شورای پروانه ساخت خلاص نشده است. به نظر می رسد 
نقش اساسی این نهادها و همچنین آیین نامه های مصوب در آغشتن فضا به 
، باعث شده هنرمند نسبت به فیلمی که قصد ساخت  سانسور یا کنترل بیشتر
آن را دارد حساسیت نشان دهد و خود، ملاحظات لازم در جهت رعایت موازین 
اخلاقی، دینی و عرفی جامعه را در اثرش کند. بروز این اتفاق می تواند تا حدود 
یـــادی جلـــوی تولید فیلم های زیرزمینی و آثار ســـویی که این فیلم ها در میان  ز

گران و مخاطبان ما ایجاد می کنند، بگیرد و هم براساس آنچه سیدامیر  سینما
سیدزاده، تهیه کننده سینما بیان داشت وضعیت اکران سینما را باید با کاهش 
فیلم های کم مخاطب سر و سامان بخشید. از طرفی، شورای پروانه نمایش قادر 
است با قبول وظایف پروانه ساخت، جلوی بسیاری از بی اخلاقی ها و مشکلات 
را بگیرد و با حذف نهاد پیشین بر قدرتش به عنوان تنها مرجع تصمیم گیرنده 

در حوزه اکران از سمت سازمان امور سینمایی شناخته شود. 

   نهضت سالن سازی و تجهیز سینماهای کشور 
باید ادامه پیدا کند

مهم ترین نقطه قوت دولت ســـیزدهم در زمینه مدیریت حوزه ســـینما، ساخت 
سالن در شهرهای حاشیه ای، کم جمعیت و کم امکانات و همین طور تجهیز 
سالن های سینمای کشور به صدای مطلوب، پرده نمایش و صندلی سینما از 
جانب موسسه سینماشهر بود. محمد خزاعی در ابتدای قبول مسئولیت قول داد 
در پایان دولت سیزدهم 1000 سالن سینما در کشور راه اندازی می شود. هرچند 
این اتفاق عملا با پایان غیرمترقبه عمر دولت سیزدهم به سرانجام نرسید ولی آمار 
یادی از این تعداد سالن  در ایران افتتاح شده و راه شان را  نشان می دهد درصد ز
به چرخه اکران باز کرده اند. چندی پیش، امیرحسین علم الهدی، مدیر اجرایی 
و دبیر شورای سیاستگذاری سینمای »هنر و تجربه« در دولت یازدهم و مدیر 
اســـبق پردیس ســـینمایی ملت،  با حضور در برنامه تلویزیونی هفت )19 مرداد 
سال جاری( با انتقاد از سینماسازی در شهرهای کم برخوردار و کم درآمد، رابطه 
ساخت سینما و مفهوم عدالت را زیر سوال برد و گفت سالن های سینما باید 
در جاهایی ساخته شوند که مردم پول لازم برای توجه به چنین سرگرمی هایی 
را داشته باشند! متاسفانه این طرز فکر ضدتوسعه زیرساختی سینمای ایران 
اســـت و متوجه نیســـت که طرح چنین حرف هایی پای مخاطبان شهرستانی 
را از سالن ها می برد و تماشای فیلم را با خیال راحت گران می کند. درواقع این 

گزاره که سینما متعلق به برخورداران است علاوه بر اینکه به گران شدن بلیت 
چراغ سبز نشان می دهد، تماشای آثار را فقط و فقط حق طبقه خاصی از افراد 
قلمداد می کند. درنتیجه نهضت سالن سازی در شهرهای کوچک و محروم از 
یادی نسبت به نحوه مدیریت سینما در  دستور کار خارج می شود. انتقادهای ز
طول دولت سیزدهم وارد است ولی نمی توان ساخت سالن های پرشمار و تجهیز 
آنها را به واسطه مدیریت کمیت گرای محمد خزاعی و دوستان نادیده گرفت. 
رئیس سازمان سینمایی کشور در دوره پیش قول ساخت 430 سالن سینما را 
به مردم برای رسیدن به رکورد 1000 سالن داده بود و تا پایان عمر سه ساله دولت 
توانست 293 سالن را وارد چرخه اکران سینمای ایران کند. حال که قرار است 
ساخت 1000 سالن سینما تا پایان شهریور ماه سال 1404 محقق شود این انتظار 
از مدیریت جدید و شخص رائد فریدزاده می رود که به فکر افتتاح سالن های 
بیش از این باشد و روند معقول فعلی را برخلاف رویه عادلانه ای که در دولت 

پیش شکل گرفت، متوقف نکند. 

   پخش جهانی سینمای ایران 
سینمای ما به خاطر طرح مضامین انسانی و دغدغه های اخلاقی می تواند نقش 
- صنعت ایفا کند  مهمی در تغییر ذائقه مخاطبان جهانی در مواجهه با این هنر
و تنها راه عرضه آن به دنیا هم فقط امکان حضور در جشن ها و جشنواره های 
خارجی نیست. به عبارت دیگر ما برای عرضه محصول فرهنگی خود نیاز به 
 ، کران جهانی آثارمان یا ساخت فیلم  های مشترک با کشورهای نسبتا همسو ا
یم. رائد فریدزاده که  نظیر چین، روسیه، کشورهای عربی منطقه و حتی ترکیه دار
یادی در این  یاست سازمان سینمایی کشور منصوب شده تجربه ز اکنون به ر
امور دارد. او وقتی معاون امور بین الملل بنیاد سینمایی فارابی بود در مصاحبه 
با مهر در چهارم اردیبهشت ماه 1401 گفت: »شاه کلید ورد به بازار جهانی تولید 
یم و عرصه  مشـــترک اســـت. نمی توان گفت با دیگر کشورها هیچ تولیدی ندار
را برای انجام مراودات باز نمی کنیم ولی به دنبال ســـهم از کشـــورهای دیگریم، 
ید باید در عرصه جهانی حضور داشـــته و در  در واقع همانگونه که انتظار دار
یافت کنید، دیگران نیز به دنبال مشـــارکت در  بازارهای جهانی ســـهمی را در

این بازی اند و باید قواعد این بازی رعایت شود.«
متاسفانه بخش قابل توجهی از سینمای ایران اسکارزده و جشنواره زده است و 
فیلم ها اگر تجاری و صرفا برای خنداندن مخاطبان نباشند به آثاری غیرمرتبط 
یست مردم کشور تبدیل می شوند و از راه حضور در ویترین جشن ها  با شیوه ز
و جشـــنواره های غربـــی مصـــرف خارجی پیدا کرده و به ســـلاحی فرهنگی در 
دست غربِ معرفتی برای استفاده علیه ایران در جنگ نرم بدل می شوند. اما 
کران بین الملل  گر توجه فیلمســـاز به جای نســـیه جشنواره های غربی بر نقد ا ا
معطوف شـــود تمام اســـتعداد و توش و توانش را در این مســـیر خرج می کند تا 
در یک چرخه سالم اقتصادی فرهنگ کشورش را به دیگری انتقال دهد و در 
ذیل آن طعم شیرین محبوبیت و معروفیت را نیز بچشد. رائد فریدزاده تولید 
مشـــترک با دیگر کشـــورها را گزینه مطلوبی می داند و امید اســـت که سینمای 
ایران بتواند از ظرفیت های این مدیر در قالب یک اقتصاد شفاف و سالم بهره 

ببرد و حضور قدرتمندی در خارج از کشور به دست بیاورد.

»این روزها برای بیشتر مطرح شدن باید چه کاری انجام داد؟«  شاید این سوالی 
باشـــد که هنرمندان هر چند وقت یک بار از خودشـــان می پرســـند. سوالی که 
ی پناه  برای آن می توان جواب های مختلفی پیدا کرد. عده ای به فضای مجاز
می برند و می خواهند با استفاده از آن در ذهن مخاطبان تداعی شوند که البته 
این یک روش کوتاه مدت است و بالاخره تمام می شود. اما عده ای دیگر سعی 
می کنند در حوزه هایی خارج از آن به گوش و چشم مخاطب بیایند، فعالیت 
کنند و سر زبان ها بیفتند. نزدیک ترین مثالش به هفته گذشته برمی گردد که به 
، دو آهنگ جدید منتشر شد؛ اما این موضوع از آنجایی مورد  فاصله یک روز
توجه قرار می گیرد که نام خواننده های این آثار مطرح می شـــود. اولین آهنگ 
یگرانی که در  برای کامران تفتی و دومین اثر برای محمدرضا گلزار اســـت؛ باز

ی کنسرت را هم داشتند.  گذشته تجربه خوانندگی و حتی برگزار
یگر بخواهد خواننده  اشـــتباه برداشـــت نشـــود. هیچ ایرادی ندارد که یک باز
یگری کند. در ســـالیان اخیر  هـــم باشـــد، یا برعکـــس یک خواننده بخواهد باز
یگـــر و کارگردان  یـــادی از این قبیل داشـــتیم؛ مهـــران مدیری باز نمونه هـــای ز
یادی هم  سینما و تلویزیون به موسیقی علاقه داشت و حتی کنسرت های ز
یگر ســـینما که یکی از اشـــعار حافظ را خوانده  برگزار کرد. یا حامد بهداد باز
است. محمدرضا هدایتی نمونه دیگری است که بیش از 20 تک آهنگ دارد. 
ی  یـــا مصداق برعکســـش فـــرزاد فرزین، رضا یزدانی، ســـیروان و زانیار خســـرو
یگر در ســـریال های  و امیـــر مقـــاره از جملـــه خوانندگانی انـــد کـــه به عنوان باز
نمایـــش خانگـــی حضـــور پیـــدا کرده اند، اما انتخاب شـــان همیشـــه به دلیل 
هنری که داشتند نبود. ذهن سازندگان، به دنبال فالوورهای این خوانندگان 
گر بخواهیم نمونه های بیشـــتری را بگوییم تمامی ندارد؛ اما  هم می گشـــت. ا
نتیجه این حضور موفقیت آمیز نبوده اســـت. چرا موفقیت آمیز نبوده اســـت؟ 
دو دلیل را می توان بیان کرد. اول اینکه این هنرمندان تبحر و تخصص کافی 
برای فعالیت در حوزه های مختلف را ندارند و باید به این موضوع توجه کنند 
یگر خوبی اســـت حتما خواننده خوبی هم  گر شـــخصی باز که قرار نیســـت ا
یگری کند. نکته  گر فردی خواننده خوبی اســـت بتواند حرفه ای باز باشـــد. یا ا
دوم اینکه این افراد فکر می کنند به واســـطه محبوبیت شـــان می توانند هرگونه 
محتوایی را تولید کنند و مخاطب هم با آغوش باز آن را بپذیرد. فارغ از اینکه 
توجه کنند مخاطب تا یک جایی محتوای ضعیف را دنبال می کند و از جایی 
به بعد وقتی می بیند آن هنرمندی که طرفدارش اســـت، برای چشـــم و گوش 
مخاطب احترام قائل نیست دیگر دلیلی نمی بیند آن را دنبال کند. اما سوال 
اینجاست که چرا یک هنرمند وارد چالشی می شود که خودش می داند برنده 
نمی شود، دوما مورد حمله طرفدارانش هم قرار می گیرد. مثل محمدرضا گلزار 

گرام به دلیل حجم بالای نظرات  که بعد از انتشار آهنگ جدیدش در اینستا
منفی کامنت هایش را بست. برای این سوال تنها یک پاسخ وجود دارد آن هم 
اینکه بعضی از هنرمندان به هر نحوی دنبال مطرح شدنند؛ حتی به غلط. 

   هنر فدای بازگشت سرمایه؟ 
یگر بتواند  تهیه کننده در حوزه موسیقی نقش موثری دارد. برای اینکه یک باز
ی کند،  خوانندگی کند یا یک خواننده بخواهد در فیلم، سریال یا تئاتری باز
تهیه کننـــده بســـیار تأثیرگـــذار اســـت؛ تهیه کننـــده ای که بایـــد تصمیم بگیرد 
بازگشت مالش را انتخاب کند یا تهیه کنندگی یک اثر خوب هنری را. البته به 
نظر می رسد مدتی است گزینه اول بیشتر مورد توجه قرار گرفته و تهیه  کنندگان 

بیشتر از هرچیزی به بازگشت سرمایه  شان فکر می کنند. 
مدتی پیش که حضور امیر مقاره در یکی از تئاترها حاشیه هایی ایجاد کرد، 
یگر اصلی  تهیه کننـــده اثـــر درباره دلیـــل انتخاب ایـــن خواننده به عنـــوان باز
نمایشـــش گفـــت: »اینکه بخواهـــی یکی از پرطرفدارترین خواننده های نســـل 
یادی کردم  یســـک بزرگی اســـت. من تحقیق ز ی، ر ی صحنه بیاور جدید را رو
گر هزار  برای اینکه راهی پیدا کنم تا نسل جوان جامعه را به تئاتر دعوت کنم. ا
پا می شد و تمام شبکه های اجتماعی و تلویزیونی  بیلبورد در ســـطح شـــهر بر
تبلیـــغ می کردند، ما نمی توانســـتیم حتی 20 درصـــد از مخاطبانی که به دلیل 

حضور امیر مقاره به سالن آمدند، جذب کنیم.«
این تهیه کننده به صورت مشـــخص از فروش نمایشـــش به خاطر حضور امیر 
مقاره می گوید. به نظر می رسد این همان موضوعی است که در ذهن تهیه  کننده 
محمدرضـــا گلـــزار بـــرای آهنـــگ جدیـــدش هم بوده اســـت؛ اینکه به واســـطه 
یگر بین نوجوانان و جوانان بتواند بازگشـــت ســـرمایه داشته  محبوبیت این باز
یگر در توضیحات قطعه جدیدش نام شـــرکت امید ماندگار را  باشـــد. این باز
آورده اســـت. این شـــرکت تیرماه ســـال 1393 فعالیتش را شـــروع کرده و آن طور 
ی اش نوشـــته مراحل اخـــذ مجوز را برای آثار طی می کند  کـــه در صفحه مجاز
و در مـــواردی هـــم تهیه کنندگـــی را به عهده می گیرد. برای اینکه بدانیم یک اثر 
چه ویژگی هایی باید داشـــته باشـــد تا این شرکت تهیه کنندگی آن را بپذیرد با 
ی شـــان نوشته شـــده بود تماس گرفتیم. زمانی  شـــماره ای که در صفحه مجاز
که صحبت به قطعه »خراب کردی« گلزار رسید، اپراتور جواب داد که درباره 
ی رئیس این شرکت باید صحبت کند. از او خواستم تا ارتباط مان  چنین آثار

با رئیس این مرکز را برقرار کند اما این اتفاق نیفتاد. 
کامـــران تفتـــی هم در توضیح اثر جدیدش نام تهیه کننده را نوشـــته که نشـــان 
می دهد یک دندانپزشک است. گویا این دندانپزشک به فعالیت های موسیقی 
ی است  گرامش، این اولین بار علاقه دارد و براساس شواهد در صفحه اینستا

که تهیه کنندگی یک اثر موسیقی را انجام داده است. 
توجه بیش از اندازه به »گیشه« روزبه روز آثار هنری را از اصل خود دور می کند و 

دیگر نمی توان هنر اصیل ایرانی در حوزه های مختلف را پیدا کرد و رفته رفته 
باعث می شود مردم از فضای فرهنگ و هنر دور شوند و آن را از زندگی شان 
حذف کنند. گیشـــه مهم اســـت. بازگشت سرمایه هم مهم است اما تا جایی 

که نخواهد هنر را قربانی خودش کند. 

   هنرمندان روی فن پیج ها حساب می کنند یا هنرشان؟
ی در فیسبوک شکل گرفت و این روزها  از اواخر دهه ۸0 بود که پدیده هوادار
در بســـترهای مختلـــف به اوج خودش رســـیده اســـت. نوجوانانـــی که طرفدار 
یگر یا خواننده می شوند و آن هنرمند را الگوی خود می دانند.  دو آتیشه یک باز
یاد شـــده و  ی ز اما این موضوع زمانی آســـیب زا می شـــود که شـــدت این هوادار
مخاطب بدون در نظر گرفتن هنر یا ویژگی خاصی از آن شـــخص کورکورانه 
از او حمایت می کند و طاقت ندارند کسی آن هنرمند را نقد کند. برای مثال 
زمانـــی کـــه محمدرضا گلزار آهنگ جدیدش را بیـــرون داد، مورد هجمه های 
ی از مخاطبان قرار گرفت. اما عده ای به ســـرعت وارد عمل شدند و او  بســـیار
را مرد همه فن حرف این روزها خواندند که دیگران طاقت پیشرفتش را ندارند. 
ی ضعیف امیـــر مقاره در یک تئاتـــر بیرون آمد،  یدئویـــی از باز یـــا زمانـــی کـــه و
طرفدارانش مانند یک ارتش با یک متن مشترک این ویدئو را پست کردند و از او 
تعریف و تمجید کردند. آنها حتی به افرادی که نقد داشتند پرخاش می کردند 
ک کنند.  ی شان پا و از آنها می خواستند تا نقدهایشان را از صفحات مجاز
ی  هـــای کورکورانه که بیشـــتر مختص  نوجوانانی  بـــه نظر می رســـد این طرفدار
اســـت که هنوز هیجانات شـــان قابل کنترل نیســـت زمینه ای را فراهم کرده تا 
یسک کردن هنرمندان بالا برود و در عرصه های مختلف هنری ظاهر  قدرت ر
شـــوند بی آنکه نگرانی بابت قضاوت  ها داشـــته باشند. درواقع این هنرمندان 
ی طرفداران  ی هنر و تخصص خودشـــان حســـاب کننـــد رو بیـــش از آنکه رو
ی شامل  کم سن و سال شـــان حســـاب می کنند و مطمئن هم هستند که ضرر
یه دیگری هم می توان دید. آن  حال شـــان نمی شـــود. البته این موضوع را از زاو
هـــم اینکه شـــخص هنرمند بدون در نظر گرفتـــن طرفدارانش، دلش بخواهد 
در حـــوزه ای متفـــاوت فعالیـــت کند. برای مثال محمدرضـــا گلزار که پیش تر 
درباره آهنگ جدیدش صحبت کردیم، در ابتدای شروع فعالیت هنری اش 
ی در سینما می آید و بعد از  عضو یک گروه موسیقی بوده، او سپس سراغ باز
آن تصمیم می گیرد مجری  بودن را هم تجربه کند. در میان اینها او همچنان 
بـــه خوانندگـــی هم توجه دارد. البته حضـــور گلزار فقط به حوزه های فرهنگ و 
هنر خلاصه نمی شود و مدتی پیش بود که اعلام شد او به عنوان هیئت رئیسه 
انجمن پدل )تنیس( منصوب شده است. درواقع هنرمندانی مثل گلزار تلاش 
ی زبان ها باشـــند و  می کنند تا با حضور در رشـــته های مختلف همچنان رو

در ذهن مخاطب به فراموشی سپرده نشوند. 
این درحالی اســـت که عده دیگری از هنرمندان چنین طرز فکری را اشـــتباه 

ی در ذهن مخاطب باید یک رشـــته را به  می داننـــد و معتقدنـــد برای ماندگار
صورت تخصصی کار کرد. ســـالار عقیلی نمونه این افراد اســـت که می گوید: 
یگر خواننده شود.  یگر شود یا یک باز »کار درستی نیست که یک خواننده باز
یگر نگاه  به نظرم آن هنرمند ماندگار نیست و مردم نمی دانند به او به عنوان باز

کنند یا خواننده و در برزخ می مانند.«
شـــاهین فرهت، آهنگساز و اســـتاد دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران 
یگـــران به خوانندگی می گوید: »ایـــن افراد به چند  هـــم دربـــاره علل گرایش باز
دلیل به ســـمت این هنر گرایش پیدا می کنند؛ یا به دلیل علاقه به موســـیقی 
گر از جنبه درســـت و منطقی به این  یا به دلیل علاقه به شـــهرت. به طور کلی ا
موضـــوع نگاه کنیم، متوجه می شـــویم ایـــن افراد از جنبه مادی به این موضوع 
نگاه می کنند و علاقه در درجه دوم قرار دارد. این افراد فکر می کنند چون در 
یگری موفق بوده اند، می توانند در موســـیقی و خوانندگی هم موفق  عرصه باز
ی ساخته اند.  باشند و این بزرگ ترین اشتباه آنهاست؛ زیرا هرکسی را برای کار
ی بودند که موسیقیدان های خوبی شده اند،  یخ هنرمندان بسیار در طول تار
ی پیدا  اما در این دوره این اتفاق کمتر پیش می آید؛ زیرا موسیقی جنبه تجار
ی خود فعالیت کند؛ زیرا هر  کرده اســـت. به نظر من هرکس باید در حوزه کار

انسانی باید یک راه را ادامه دهد تا بتواند در کار خودش پیشرفت کند.«

   ماجرای خوانندگی بازیگران در آن سوی مرزها
موضـــوع فعالیـــت هنرمنـــدان در حوزه هـــای مختلـــف هنـــری تنهـــا بـــه ایران 
یگرانی که  یـــه وجـــود دارد. باز برنمی گـــردد و در کشـــورهای دیگـــر هـــم ایـــن رو
یگری می شوند.  خوانندگی یا نوازندگی می کنند یا خوانندگانی که وارد عرصه باز
برای مثال سلنا گومز اولین فعالیت هنری اش را با یک سریال تلویزیونی شروع 
کرد و رفته رفته به سمت خوانندگی رفت و در این زمینه فعالیت کرد و به شهرت 
یگر انگلیسی که یک گروه موسیقی داشته  رسید. جیدا پینکت اسمیت، باز
و خود خواننده اصلی آن بوده و آلبوم های مختلفی را بیرون داده است یکی 
یگری،  یگر کانادایی که علاوه بر باز ، باز دیگر از این نمونه هاست. کیانو ریوز
یاد است  نوازندگی و در بعضی مواقع خوانندگی هم می کند. تعداد این افراد ز
اما نکته ای که درباره آنها وجود دارد این اســـت که آنها به صورت تخصصی 
در یک حوزه فعالیت می کنند و آن هنر دیگری را که دوست دارند در قالب 
ی می کنند و اینگونه با مخاطبان شان  ی شان بارگذار یدئو در صفحه مجاز و
ی  یگر آمریکایی که بیشتر با باز ارتباط می گیرند. برای مثال جیسون موموآ، باز
یگری، یک موسیقیدان  کوامن شناخته می شود، خارج از دنیای باز در نقش آ
یدئوهایش را در صفحه یوتیوبش برای مخاطبان  اســـت و گیتار می نوازد و و
یگری اش  می گذارد. جانی دپ یکی دیگر از این افراد اســـت که به واســـطه باز
بیشـــتر شـــناخته می شود اما با گشتی در یوتیوب می توان فیلم های نوازندگی 

و خوانندگی او را مشاهده کرد. 

سکاندار جدید سازمان سینمایی چه پروژه ها و  اولویت هایی دارد؟

آقای فرید زاده! سکانس اول مهم است

پروژه خواننده شدن بازیگرها و برعکس، با وجود شکست های پیاپی ادامه دارد

چند می گیری نخونی؟
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